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A FEJLESZTÉSI ELKÉPZELÉSTŐL 
A MEGVALÓSULÁSIG

Már sokszor és sokféle módon volt szó az Országépítőhasábjain 
is a Dörögdi-medencében folyó fejlesztési munkákról. Most 
mégis fontosnak tartjuk, hogy bemutassuk egyik aspektusát.

A Dörögdi-medencéén Alapítványt azért jegyeztettük be 
1995-ben Zürichben, hogy pénzforrásokat szerezzen Svájcból a 
térségben megfogalmazott célok közül elsősorban a mezőgazda
ság, azon belül is a biológiai mezőgazdaság fejlesztésének segíté
sére, a táj énekeinek megőrzésére és gazdagítására. Az alapít
ványi négytagú kuratórium irányítja, svájci részről Susanne Züst 
elnök, Kukorelli Pál ésjiri Videtic, magyar részről Vásárhelyi Judit.

A táj természeti, kultúrtörténeti értékei, annak sajátosságai 
és elevensége csak az ott élő emberek tevékenysége által tartható 
fenn, őrizhető meg. Mindennek ellentmond az a tény, hogy az 
európai kultűrtáj az elmúlt évszázadban óriási változáson ment 
keresztül, amelynek sajátossága a mezőgazdaság iparosodása 
és kemizálása, ezáltal a mezőgazdaságból élők számának radiká
lis csökkenése, a tájhasználat megváltozása. Az ipar mindent 
átható dominanciája a hagyományosan mezőgazdasági orszá
gokra is rákényszerítette az iparosodást, amely annak a hagyo
mányos paraszti gazdálkodásnak a felbomlásához vezetett, 
amely egykor az európai kultúrtájat létrehozta. A világgazdaságot 
mozgató ipar bevételei lehetővé tették a fejlett országoknak, 
hogy támogassák saját mezőgazdaságukat. Ez olyan folyamatot 
indított el, amelynek során egy mezőgazdasági terület nem csu
pán természeti és táji adottságai miau lesz piacképes.

A kezdeményezők (Susanne Züst geobotanikus, Andrews 
Bosshardt tájépítész, I lerczeg Ágnes és Szűcs Gábor a Pagony 
tájepítészei, Vásárhelyi Judit a Független Ökológiai Központ 
vezetője, Ertsey Attila a Kör Kft. építésze) közös pályázaton svájci 
állami pénzeket megnyerve, svájci oldalról magántámogatásokat 
is szerezve indították el az első közös programot, a medence 
első gazdafórumát. A szervezéskor több kérdés merült fel ben
nünk: Vajon milyen irányba indulnak el a változások a földek 
privatizálása után, s milyenné alakul a birtokstruktúra anon a 
területen, ahol a háború előtt még a meghatározó jövedelem a 
mezőgazdasából származott, míg a nyolcvanas évek végén a 
munkaképes lakosság zöme a környező lelepülésekipari üze
meibe, bányáiba ingázott? Vajon ki tudja folytatni, jobban mond
va újrakezdeni a területek megművelését? Mi kell ahhoz, bogy 
a fiatalokban is felébredjen az érdeklődés a mezőgazdasági tevé
kenység iránt? Van-a realitása Magyarországon támogatási rend-
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szerek megléte nélkül új alapokon nyugvó mezőgazdasági tevé
kenységnek?

A svájci barátainkkal való együttműködés során átélhetővé 
vált, hogy Svájcban is hasonló kérdésekkel kell megbirkózzanak, 
hiszen ott is lejátszódott a mezőgazdaságban dolgozók számának 
radikális csökkenése, a fiatalok falvakból történt elvándorlása, 
annak ellenére, hogy a tendenciák mögött más történelmi és 
gazdasági háttér áll, s annak ellenére, hogy a svájci állam támoga
tási rendszerrel próbálja stabilizálni a jelen helyzetet,

Óriási lehetőséget jelentett a svájci partnerekkel való együtt
működés több szempontból is. Megéltük két különböző világ, 
gondolkodásmód, kultúra találkozását, amelyre legjellemzőbb, 
bogy egyugyanazon dolog, fogalom kapcsán a svájciak figyelme 
a tárgyi realitás vélt talaján marad, míg bennünk a szociális hely
zet, s saját ideáink realitásként való megélése társul. A szakmai 
tapasztalatcsere konkrét programok kapcsán válik kölcsönösen 
inspirálóvá. Az anyagi segítségnyújtás pedig bebizonyította, hogy 
kezdő anyagi támogatás felszabadíthatja a belső erőforrásokat.

A kezdetekben évente kétszer, most évente legalább egyszer 
sor kerül gazdafórum szervezésére a Dörögdi-medencében. Tali
ándörögd akkori polgármestere, Fazekas Miklós oroszlánrészt 
vállalt ennek a kezdeményezésnek a medencében való meg
gyökereztetésére. Az első fórumok a medence gazdálkodóit és 
érdeklődőit hívták össze egy hétvégi együttlétre, ahol megtárgyalták 
a kisebb és nagyobb területeken gazdálkodók nehézségeit. Szinte 
reménytelennek tűnt az adott helyzetben bármit is tenni. Nincsenek 
gépek, nincsenek állatok, nincsenek hitelek, nincs piac. Nines 
állami támogatás, de koncepció sem. Nines szaktanácsadás, nincse
nek gazdasági szerveződések, nines helyi élelmiszerfeldolgozás, 
az ifjabb nemzedékekben nines kedv, érdeklődés, nem látnak eg
zisztenciális lehetőségei a mezőgazdaságban. A biológiai mező- 
gazdaságban pedig ismeretlenül is kételkednek.

Az 1998-as gazdafórum résztvevőinek egy csoportja
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